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»فرهیختگان« از یکی از قدیمی ترین معدن های ایران گزارش می دهد

روسیاهی برای مدیران ذغال سنگ کرمان
بهمن ماه 98 بود، سفر کرمان و مراسم چهلم حاج قاسم. برای رفتن به گلزار شهدا سوار تاکسی شدم و 

چون مسیر نسبتا طولانی بود، سر صحبت را با راننده باز کردم. البته برای نوشتن روایت سفر به اطلاعات 

او هم نیاز داشتم. شروع کرد به گفتن از بزرگی های حاج قاسم و مردم داری و... او لابه لای صحبت هایش 

اما گلایه های جدی از مسئولان استانی داشت و همان جا بود که برای اولین بار موضوعی در ارتباط با معدن 

زغال سنگ کرمان به گوشم رسید. همان جا بود که گفت دوستان و بستگان شان در این معدن کار می کنند و روزی نیست که بی مشکل و دغدغه 

کارشان را  انجام دهند و شب را آرام بر سر بالین بگذارند. از مشکلات برآمده از خصوصی سازی های بی ضابطه، عدم پرداخت حق وحقوق برخی 

کارگران، بیمه ناقص و عدم لحاظ امتیازات شغلی گفت و این را هم گوشزد کرد که خیلی طولی نمی کشد که زغال سنگ کرمان هم دچار عاقبت 

هپکو، هفت تپه و سایر غول های صنعتی و تولیدی کشور شود. می پرسید تا الان داخل معدن رفته ام که خب اگر کمی با دقت بیشتری به 

من نگاه می کرد، می فهمید از چندفرسخی معدن هم رد نشده ام و حتی اگر عکس معدن را هم ببینم، بعید نیست مثل محمدرضا عارف 

نماینده فعلی مجلس که سال 92 در مناظرات انتخاباتی ریاست جمهوری به معدن گفت منطقه توریستی، من هم چنین ادعایی می کردم! 

صحبتش را ادامه داد و با لهجه کرمانی گفت یک لحظه نمی تونی تو معدن بمونی و اون فشار و هوای آلوده و جو سنگینش رو تحمل کنی. 

البته این توصیف از معدن را قبل تر از یکی از اقوام که در ذوب آهن شمال مشغول کار بود، شنیده بودم و می دانستم که راست می گوید. 

راننده ادامه داد در چنین شرایطی نه امنیت شغلی دارند چون یک سال به یک سال قرارداد می بندند و نه امنیت جانی و نه تسهیلات 

خاصی به آنها تعلق می گیرد. زمین های اطراف معدن را هم یکی یکی می فروشند و پولش را می خورند. از این اولین آشنایی و اطلاع من 

از معدن زغال سنگ کرمان حالا بیش از سه ماه می گذرد، اخباری را می شنوم که تعداد قابل توجهی از کارگران این معدن، یعنی حدود 

سه هزار نفر یک هفته ای است که اعتصاب کرده اند و بیش از هزارنفر آنها نیز در این مدت درمحوطه معدن زغال سنگ کرمان چادر زده و 

مستقر شده اند و هراسان از واگذاری این معدن به بخش خصوصی و عدم وصول مطالبات و درخواست هایشان منتظر پاسخگویی مسئولان 

هستند؛ مسئولانی که جز امنیتی ها و انتظامی هایشان کسی به سراغ شان نیامده و جویای احوال و درخواست های آنها نشده است.

این اما عقبه مختصری بود از مطالبات کارگری کارگران معدن زغال سنگ کرمان. 

از بیش از یک هفته گذشته اما زمزمه  های دیگری حول اعتراضات کارگران این 

مجموعه به گوش رسید، زمزمه  هایی که همه بعد از گمانه زنی  ها مبنی بر واگذاری 

دوباره این شرکت به  بخش خصوصی ایجاد شد. کارگران این مجموعه بعد از آنکه 

مطلع شدند دوباره تیغ خصوصی سازی بر سر معادن زغال سنگ کرمان قرار گرفته، 

دست به اعتراضات صنفی زدند تا بتوانند جلوی این اتفاق را بگیرند. به هرحال 

همان طور که کارگران قدیمی تر می گویند، این اتفاق را قبلا تجربه کرده اند و 

تمام تیره روزی هایشان هم بعد از آن اتفاق افتاد که زغال سنگ کرمان به  بخش 

خصوصی واگذار شد. دوم اردیبهشت ماه اکبر سلطانی، مدیر روابط عمومی شرکت 

معادن زغال سنگ کرمان با اشاره به اعتراضات صنفی کارگران این معدن گفت: 

»واگذاری تمامی شرکت معادن زغال سنگ کرمان به  بخش خصوصی صحت 

ندارد. این شرکت تنها به زیرمجموعه یک صندوق برای عرضه کالا های خود در 

بورس کالای ایران وارد شده و اقدامات اخیر شرکت هم این امر را تسهیل می کند. 

برخی کارگران در اعتراض به واگذاری سه معدن در شهرستان  های زرند، کوهبنان 

و راور به  بخش خصوصی اجتماع صنفی داشتند که این اجتماعات با دخالت 

مسئولان استانی و محلی و مدیرعامل شرکت زغال سنگ کرمان، به دور از کمترین 

حاشیه ای جمع آوری شد.« این اما پایان ماجرای اعتراضات نبود و مساله همچون 

آتش زیر خاکستر باقی ماند. 6 اردیبهشت ماه محمدرضا پورابراهیمی، نماینده 

مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی نامه ای به وزیر کار نوشت و در آن 

خواستار رسیدگی فوری به موضوع واگذاری شرکت زغال سنگ کرمان به شرکتی 

به نام »دالاهو« که باعث نارضایتی کارگران شرکت معادن زغال سنگ کرمان شده 

است؛ شد. مضاف بر این نامه پورابراهیمی در تشریح مطالبات این کارگران گفت: 

»با توجه به لزوم پاسخگویی به درخواست  های صنفی کارگران معادن زغال سنگ 

همانند اجرای طرح طبقه بندی مشاغل، اجرای دائمی قرارداد های کارگران 

به منظور ایجاد امنیت شغلی بیشتر، افزایش ضریب شغل سخت و زیان آور از 1/5 

به دو، حل مشکل مسکن کارگران و نیز سایر مواردی که در جلسات مستمر با وزیر 

و سایر معاونان و مدیرانی ملی و استانی مطرح شده است، ضرورت ارائه پاسخ و 

اقدامات فوری و سریع آن وزارتخانه برای حل مشکلات این قشر زحمتکش کاملا 

ضروری به نظر می رسد و قطعا در این خصوص پاسخگوی اول مشکلات این کارگران 

مدیرعامل شرکت زغال سنگ کرمان بوده که به عنوان مدیر اجرایی وزارتخانه کار 

مکلف به پیگیری تمامی موضوعات و حل مشکلات مطروحه با حمایت مدیران 

صندوق فولاد کشور و نیز پشتیبانی معاونان وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی 

با مدیریت شخص وزیر است و هیچ گونه عذری از مدیرعامل شرکت زغال سنگ 

کرمان درصورت حل نشدن مشکلات مذکور پذیرفته نخواهد بود. مسلما درصورت 

تاخیر در انجام درخواست مذکور موضوعات مدنظر از طریق سوال در کمیسیون 

اقتصادی مجلس در دستورکار قرارخواهد گرفت.«

دو روز پیش بود که اخباری از اعتصاب کارگران معدن زغال سنگ، هرچند خفیف 

در رسانه ها منتشر شد. البته این اولین اقدام و اخبار پیرامون مطالبات کارگری 

کارگران مجموعه زغال سنگ کرمان نبود. اما خب شکل وشمایل و شدت  و حدت 

این مطالبه گری متفاوت از گذشته بود. پیش از روایت ماجرای اعتصاب اخیر 

کارگران بد نیست نگاهی به برخی اخبار قدیمی تر در ارتباط با مشکلات معادن 

زغال سنگ کرمان بیندازیم. مثلا در سال 93 مهدی حسینی نژاد، معاون سازمان 

صنعت، معدن و تجارت استان کرمان با هشدار نسبت به وضعیت موجود تولید 

زغال سنگ در کرمان گفته بود: »قریب به هشت هزار نفر در استان کرمان به طور 

مستقیم درگیر بحث زغال سنگ بوده و از این طریق کسب روزی می کنند و مواجه 

شدن این معادن با مشکل، مسائل حادی در استان ایجاد می کند، لذا باید مسئولان 

به صورت ویژه به این حوزه توجه کنند.« یا در سال 96 داود مرادی، کارگر معدن 

زغال سنگ آب نیل کرمان در گفت وگو با یکی از رسانه ها ضمن گلایه از وضعیت 

موجود در معادن زغال سنگ کرمان گفته بود: »تقریبا روزی بین 10 تا 12 ساعت 

در شرایط سخت معدن کار می کنیم و آسیب های زیادی ما را تهدید می کند. 

حقوقی که به ما می دهند با همه مزایا و اضافه کاری حدود دومیلیون تومان در 

ماه است که در مقایسه با سختی کار ناچیز است و همین حقوق را هم چند ماه 

یک بار می دهند.« همان موقع ایرج فلاح، مدیرعامل وقت شرکت زغال سنگ کرمان 

گفت: »از آنجا که سرمایه گذاری مطلوبی در معادن زغال سنگ کشور به جز طبس 

صورت نگرفته بود پس از واگذاری معادن زغال سنگ کرمان به بخش خصوصی 

دچار مشکلات عدیده ای شدند. برخی از این معادن قادر به پرداخت حقوق و 

مزایای پرسنل نبوده و اکثریت معادن زغال سنگ به دلیل تاخیر در پرداخت حقوق 

و مزایای کارکنان با حقوق معوقه چند ماهه پرسنل روبه رو هستند و این موضوع 

برای کارگران زحمتکش که در شرایط کاری خاصی در این معادن مشغول کار 

هستند مشکلاتی ایجاد کرده است.« آبان ماه 97 اما جریان مطالبات مصداقی تر 

و جدی تر شد. تعدادی از کارگران قراردادی معادن زغال سنگ کرمان در واکنش 

به وضعیت نامطلوب کاری و حقوق و مزایای خود دست به اعتراض زده و اعلام 

کردند: »معادن زغال سنگ کرمان با سه هزار کارگر قراردادی شامل معادن پابدانا، 

همکار، هشونی، هجدک، کمسار، آب نیل و کارخانه زغالشویی زرند می شود که 

کارگران آنها نسبت به اجرانشدن طرح طبقه بندی مشاغل انتقاد دارند. مسکوت 

ماندن اجرای طرح طبقه بندی مشاغل درمورد کارگران قراردادی این معدن که 

در شرایط بسیار سخت کار می کنند، باعث شده است تا درآمد ماهانه  آنها درحد 

و اندازه حداقل های قانونی باقی بماند. این امر موجب شد صبح روز شنبه )19 

آبان 97( کارگران سه معدن هشونی، همکار و پابدانا در محل کارگاه خود دست 

به اعتراض صنفی بزنند. حقوق دریافتی ما مخارج زندگی خانوادگی مان را تامین 

نمی کند، با کاهش اضافه کاری ها و حذف مزایایی همانند حق همسر، برای تامین 

مخارج دچار مشکل شده ایم.«

مشکلات کارگران زغال سنگ کرمان؛ زخم کهنه ای که دوباره سر باز کرد واگذاری یا عدم واگذاری؛ مساله این است

حال ناخوش معدن 54ساله زغال سنگ کرمان

این کارگر شرکت زغال سنگ کرمان ادامه می دهد: »بچه  ها می آیند و می روند. تقریبا از 

صبح تا بعدازظهر حدود هزار و 500 تا دو هزار نفر هستیم که اعتصاب کرده ایم. شرکت 

هم کلا سه هزار و 250 نفر نیرو دارد. وضعیت پرداخت حقوق و مزایا هم تا سال قبل 

خوب بود، یعنی یک مقطع زمانی خوب بود و حقوق ما را به موقع می دادند. مدیرعاملی 

که الان خواستار برکناری او هستیم، بنده خدا وقتی در ابتدا آمد حقوق  ها به روز شد و 

تا 25 ام ماه حقوق همه را واریز می کردند. تا اینکه مشخص شد خصوصی سازی ایجاد 

می کند و کار های دیگری انجام می دهد. سال 89 وقتی زیرنظر تهیه و تولید رفتیم، 

باید پنجشنبه ها و جمعه  ها را هم کار می کردیم، درحالی که به خاطر سختی کار باید 

تعطیل می بودیم. با پیگیری نماینده الان 6 ماه است که پنجشنبه  های ما را تعطیل 

کرده اند. از سال 89 تا الان پنجشنبه  ها را رایگان برای شرکت کار کرده ایم. این حق را 

چه کسی خورده است؟ مضاف بر همه این مشکلات حالا برخی افراد آمده اند و پرونده 

در دست دارند و می گویند در مناقصه شرکت کرده ایم و 50 میلیون پیش پرداخت 

داده ایم و زمین  های شرکت را خریده ایم، این زمین  ها حق کارگران است و پشتوانه 

شرکت است؛ چرا اجازه می دهند اینها را بفروشند؟ اینها دو سال قبل از ما امضا گرفتند 

و مدیرعامل این بحث را مطرح کرد که مسکن کارگری برای کارگران راه می اندازیم و 

از ما امضا گرفت و گفتند به شما خانه می دهیم. امضای ما را گرفتند ولی زمین  ها به 

کس دیگری فروخته شد. خلاصه اینکه با این همه حرف و مطالبه از مسئولان استان 

هیچ کسی سراغ ما نیامده است. تنها نیروی انتظامی آمده که ترس خود را دارند و این 

تعهد از طرف ما داده شده که بحث سیاسی و اغتشاش نداریم و اگر قرار باشد 6 سال 

در اینجا می مانیم تا تکلیف ما روشن شود.«

سال  ها پنجشنبه ها و جمعه  ها را رایگان کار کردیم، زمین  های شرکت را که حق ما بود، در مناقصه فروختند! 

ابوالقاسم رحمانی
دبیرگروه جامعه

معادن زغال سنگ کرمان در مناطق شرقی ایران مرکزی قرار گرفته که به طور دقیق می توان 

گفت در محل چین خوردگی های استان های کرمان و یزد واقع شده است. به تعبیر دیگر 

در فاصله 50 تا 220کیلومتری شمال غرب کرمان معادن زغال سنگ این استان قرار 

دارند. از حدود سال های 1345-1344 تقریبا همزمان با برنامه تاسیس ذوب آهن اصفهان 

اکتشاف و بهره برداری از معادن زغال سنگ کرمان به منظور تامین کک مورد نیاز کوره بلند 

ذوب آهن اصفهان در برنامه های دولت وقت قرار گرفت و درنهایت فعالیت شرکت معادن 

زغال   سنگ کرمان وابسته به شرکت ملی ذوب آهن ایران با هدف نهایی تولید کنسانتره 

زغال   سنگ از شهریورماه 1345 آغاز شد. براساس اطلاعات موجود از این شرکت معدنی 

در سال 85، مجموعا 6500 نفر نیروی شاغل در بخش های مختلف تولیدی و پشتیبانی 

شرکت به طور مستقیم فعالیت می کردند که براساس چشم اندازها امید می رفت این رقم 

با اجرای طرح های توسعه ای به بیش از 10هزار نفر کارگر برسد؛ اتفاقی که حالا بعد از 

حدود 14سال به گفته کارگران این شرکت معکوس عمل کرده و درحال حاضر حدود 

3500 نفر در این شرکت معدنی مشغول کار هستند. 3500 نفری که بیش از هزارنفر 

آنها یک هفته ای  است در محوطه معدن چادر زده اند و دل نگران از آینده و امنیت شغلی 

خود اعتصاب کرده اند.

همان طـور کـه گفتیـم تمـام ایـن پروسـه همچـون آتـش زیـر خاکسـتری 

بـود کـه بعـد از بی توجهـی مسـئولان و عدم تحقـق وعده  هـا حـدود 

یـک هفتـه پیـش دوبـاره  گـر گرفـت و اعتراضـات بـه مسـائل پیش آمـده 

در شـرکت زغال سـنگ کرمـان وارد فـاز جدیـدی شـد. حـدود سـه هـزار 

کارگـر ایـن مجموعـه دسـت بـه اعتصـاب زدنـد و بیـش از هزار نفـر آنها در 

محوطه شـرکت در چادر  هایی مسـتقر شـدند و اعتراضات را ادامه دادند. 

14 اردیبهشـت روز اول ایـن اعتراضـات، جدیـدی یکـی از کارگـران در 

توضیـح چرایـی ایـن اقدامـات و اعتصـاب گفـت: »پـس از برگـزاری تجمـع 

اول اردیبهشـت، مقام   های اسـتان وعده دادند که تا 10 اردیبهشـت ماه 

بـه مشـکلات کارگـران رسـیدگی می کننـد. محقـق نشـدن ایـن وعـده و 

ملغـی نشـدن تصمیـم واگـذاری سـهام شـرکت زغال سـنگ کرمـان بـه 

 بخـش خصوصـی موجـب شـد که امروز هم دسـت از کار بکشـیم.« به طور 

خلاصه می توان گفت کارگران شـرکت زغال سـنگ کرمان پس از پیگیری 

مطالبات شان در سطوح شهرستانی و استانی و حتی دیدار با امام جمعه 

نتیجـه ای نگرفتنـد و بـه همیـن خاطـر راه اعتصـاب را انتخـاب کردنـد. 

مطالبـات اصلی شـان هـم کامـلا مشـخص و مـدون اسـت، لحـاظ شـدن 

ضریـب شـغلی دو بـه جـای 1/5، اجـرای دقیق و شـفاف طـرح طبقه بندی 

مشـاغل در این شـرکت مطابق با سـایر واحد های صنعتی، عدم واگذاری 

ایـن شـرکت از صنـدوق بازنشسـتگان فـولاد بـه  بخش خصوصـی )ناظر به 

تجربیات ناموفق گذشـته( و رسـیدگی به فسـاد های احتمالی مدیران این 

مجموعه و شفاف سـازی در ارتباط با افعال و سیاسـت  های آنها. حالا یک 

هفتـه از آغـاز اعتصـاب کارگـران زغال سـنگ کرمـان می گـذرد، یک هفته 

همـه معـادن ایـن مجموعـه تعطیلنـد و هیچ کس هم پاسـخگوی وضعیت 

پیش آمـده و مطالبـات کارگـران نیسـت.

4 مطالبه اصلی کارگران زغال سنگ کرمان
لحاظ شدن

یب شغلی 2   ضر
به جای 1/5

اجرای دقیق و شفاف 
ح طبقه بندی  طر

مشاغل 

عدم واگذاری این 
شرکت به بخش 

خصوصی

رسیدگی به فسادهای 
احتمالی مدیران

 این مجموعه

با حسینی یکی از کارگران این شرکت تماس گرفتم. وقتی با او حرف می زدم با لهجه 

کرمانی جواب می داد، یاد همان راننده تاکسی افتادم که در سفری به کرمان همه این 

حرف  ها را به من  زده بود. از این مشکلات گفته بود و حالا این زخم حسابی سر باز کرده 

بود. جویای احوال کارگران شدم و از وضعیت پیش آمده سوال کردم، اینکه چرا دست 

به اعتصاب زده اند و او هم از کم وکیف ماجرا این طور به »فرهیختگان« گفت: »از دوشنبه 

هفته قبل نسبت به خصوصی سازی شرکت زغال سنگ و حقی که از ما در این دولت ضایع 

شده، اعتصاب کرده ایم. این خصوصی سازی از دوران هاشمی رفسنجانی شروع شد و 

با خاتمی ادامه پیدا کرد و به زمان احمدی نژاد رسید. در این پروسه همواره مشکلاتی 

داشتیم. البته احمدی نژاد مردمی تر بود و از سال 89 زیرنظر تهیه و تولید رفتیم و کار 

را ادامه دادیم. قبل از سال 89 پیمانکاری بودیم. من از سال 86 در معدن کار کرده ام 

و تا 25 تیر 89، بیش از سه سال سابقه کار داشتم ولی پیمانکار 6 ماه بیمه برای من 

رد کرده بود. تکلیف پیمانکار مشخص بود و همواره همین طور عمل می کند. این روال 

تا سال 92 ادامه داشت که در این سال ما را به صندوق بازنشستگان آوردند. الان هم 

قرار است خصوصی شویم و زیرنظر شرکتی به نام دالاهو برویم. در سایت خودشان بیان 

شده، زغال سنگ باید هزار و 200 نیرو را تعدیل کند تا دارایی و اموال را ثبت کند. بچه  ها 

هم خسته اند و هم نگران. من الان 13 سال است که کار می کنم. در این مدت بیمه 

متوالی دارم، به جز آن مساله 6 ماه بیمه که گفتم. حالا با این ریه خراب و گرفتاری ای 

که وجود دارد )خیلی از بچه  ها از نظر پزشکی توان کار کردن در داخل معدن را ندارند و 

بیرون معدن کار می کنند.(، دوباره خصوصی شویم و معلوم است آقایی را که نمی تواند 

کار کند، پیمانکار استفاده نمی کند. الان هزار و 200 نفر تعیین کرده اند که تعدیل 

شوند و طولی نمی کشد که می گویند به درد کار ما نمی خورید. اما نمی گویند چرا این 

آدم به این روز افتاده و در معدن با ابزار قدیمی حالش این شده است. جالب این است 

که در منطقه خودمان کسی هست که در 34 سالگی بازنشسته شده. زمانی که جذب 

رسمی بود با 15-10 سال کار بازنشسته می شدند. الان با این اوضاع خصوصی شویم، 

دوباره چه کسی پیدا می شود ما را به تهیه و تولید بازگرداند و یا صندوق بازنشستگی 

ببرند. به نوعی امیدی برای زنده ماندن و کار کردن در شرکت زغال سنگ وجود ندارد. «

امیدی به زنده ماندن و کار کردن در شرکت زغال سنگ وجود ندارد
صدای این بندگان خدا، این کارگران زحمتکش، این مطالبه گران برچسب خورده 

منافق خطاب شونده، این مستضعفان بی بهره از سفره انقلاب و این ترسیده  های 

از خصوصی سازی و خصوصی ساز ها که به هیچ جایی نمی رسد. هزارهزار آدم یک 

هفته در محوطه محل کارشان بسط نشسته  و اعتصاب کرده اند، جز نیروی انتظامی 

و نیرو های امنیتی که ترس از اغتشاش و به خطر افتادن هیبت و قدرت شان را دارند 

هیچ کس نیامده احوالی از اینها بپرسد و جویای مطالبات شان باشد. بااین همه با 

محمدمهدی زاهدی، نماینده مردم کرمان در مجلس شورای اسلامی گفت وگویی 

کردم و او در ارتباط با مساله شرکت زغال سنگ کرمان به »فرهیختگان« گفت: »این 

کارگران یک سری مطالبات کارگری دارند که این مطالبات به سه دسته تقسیم 

می شود. یک بحث این کارگران طبقه بندی مشاغل است که آنجا هنوز اجرایی 

نشده و انتظار دارند هرچه زودتر این اجرایی شود. با مسئولان مربوطه در تهران 

صحبت کردیم، می گویند ما موافق هستیم اما مشکل بر این است که اختلاف نظر 

در نحوه اجرا وجود دارد. که آن هم درخصوص درصد هایی است که باید اضافه 

شود. قرار شد مدیرعامل محترم صندوق بازنشستگی فولاد به کرمان تشریف ببرد 

که البته قرار بود امروز برود و ظاهرا مشکلی پیش آمده و قرار است فردا برود تا 

مسائل را بررسی کند! «

قرار شده مدیر صندوق بازنشستگی فولاد به کرمان سفر کند! 

حسینی ادامه داد: »حدود یک هفته است معدن  هایی که زیرنظر شرکت زغال سنگ 

هستند، تعطیلند. حتی کارخانه زغال شویی تعطیل است. یک هفته است که تعطیل 

است و تا الان هیچ کسی غیر از سپاه پاسداران نیامده است که به ما جوابی بدهد. 

انگ منافق هم به ما می زنند. درصورتی که تنها در شرکت زغال سنگ بودیم و نه 

جاد ه ای بستیم و نه توهینی به کسی کردیم. ما سرباز ولایت هستیم و حاج قاسم را 

دوست داریم. برای اینکه دردسری برای خودمان و جامعه درست نکنیم، 50 نفر به 

سر قبر حاج قاسم می رویم و دعای ندبه و مناجاتی می خوانیم. ماه رمضان است و 

ما هم مسلمان هستیم.«

یم به ما انگ منافق می زنند؛ ما سرباز ولایتیم و حاج قاسم را دوست دار

یک هفته کارگران زحمتکش معادن زغال سنگ کرمان دست 

به اعتراض و اعتصاب زده اند و در چادر هایی در محوطه شرکت 

روز و شب می گذرانند و یکی از مطالبات شان هم این است 

که شرکت تحت نظر صندوق بازنشستگی فولاد باقی بماند 

و خصوصی نشود، آن وقت رئیس صندوق بازنشستگی بعد 

از یک هفته قصد سفر به کرمان را کرده اند که آن هم یکی 

درمیان عقب می افتد! در این باره از نماینده مردم کرمان سوال 

کردیم که او هم گفت: »نمی دانم این را از خودش بپرسید!«

از خودش بپرسید! 
زاهدی به دومین مطالبه و مشکل اصلی کارگران زغال سنگ کرمان اشاره کرد و گفت: »مشکل دوم 

بحث سختی کار است، بدین معنا که می گویند کارگر تونل باید بعد از 15 سال بازنشسته شود. در 

این مورد من نمی دانم آیا قانون برای اینها وجود دارد یا خیر. اگر قانون نباشد، این در اختیار صندوق 

یا وزارت کار نیست. این را باید قانون تصویب کند و قرار شد دوستان کار کنند تا ببینند مصوبه ای 

در این خصوص وجود دارد یا خیر. من تا الان نشنیده ام مصوبه ای وجود داشته باشد. اگر این طور 

باشد، باید قانون تصویب کنیم و در صحن مجلس جزء مشاغل زیان آور جدی محسوب شود. یک بار 

باید در تونل بروند و جایی را که کارگران استخراج می کنند، نگاه کنند که بسیار نابه هنجار است. این 

کارگران با جان خود بازی می کنند. در این زمینه باید به این عزیزان کمک کرد.«

نماینده مردم کرمان در مجلس شورای اسلامی در تشریح سومین مطالبه 

اصلی کارگران این معدن خاطرنشان کرد: »بحث دیگر که موضوع سوم 

است، مساله قرارداد هاست. قرارداد های این کارگران سالانه بسته می شود، 

درحالی که به صورت دائمی آنجا کار می کنند و این طور نیست که یک سال 

می آید و بعد از یک سال دنبال کار خود می  روند و کسی آنها را نمی خواهد. 

این چنین نیست. کسی که آنجا می آید تا زمان بازنشستگی کار می کند. این 

عزیزان کارگر می گویند ما آنجا مرتب کار می کنیم، چرا باید سالانه یک قرارداد 

جدید برای ما باشد که این نگرانی برای ما وجود دارد که ممکن است قرارداد 

تمدید نشود. این حرف درستی است. این به مسئولان مربوطه در تهران منعکس 

شده و کار می کنند که حتی الامکان آنهایی که در اختیار خودشان است، حل 

کنند و اگر نیاز به قانون باشد، در مجلس بعد بحث قانونی را باید دنبال کنیم.«

با کارگران این کارخانه که حرف می زدم، سوای این مطالبات نگران از مساله واگذاری هم بودند. 

همین امروز هم که با آنها حرف می زدم چنین نگرانی ای داشتند و مخالف واگذاری شرکت به  

بخش خصوصی بودند، بااین حال زاهدی با اعلام اینکه این نگرانی مرتفع شده است، گفت: 

»مساله واگذاری تقریبا حل شده است. روز های اول فکر می کردند این مشکل است ولی الان 

حل شده است. اعتصاب کارگران درباره واگذاری نیست. این بحثی است که شستا خیلی از 

مجموعه  های خود را زیرمجموعه بورس برد. اینکه زیرمجموعه بورس برود خوب است تا بتوانند 

 بخشی از سهام خود را در بورس به فروش برسانند ولی مدیریت دست خودشان است، یعنی بیش 

از 50درصد سهم برای خود صندوق باشد که مدیریت دست خودشان بماند و بتوانند سرمایه ای 

را بیاورند که آن را در تولید وارد کنند، یعنی بهبود کیفیت تولید که مهم ترین آن بهبود فناوری 

است که در آنجا استفاده می شود. اینها مرتب با من در تماس هستند، تا این لحظه هیچ کسی 

در این مورد با من صحبت نکرده؛ اعضای شورای این کارگران مرتب با من در تماس است.«

من نمی دانم برای سختی کار آنها قانون وجود دارد یا نه؟! 

نگرانی کارگران از قرارداد های یک ساله حرف درستی است مساله خصوصی سازی حل شده است! 


